

Федеральное государственное автономное образовательное учреждение
высшего образования «Российский университет дружбы народов»

Институт мировой экономики и бизнеса

АННОТАЦИЯ УЧЕБНОЙ ДИСЦИПЛИНЫ

Образовательная программа

(наименование образовательной программы (профиль, специализация))

Наименование дисциплины	Философия
Объём дисциплины	3 ЗЕ (108 час.)
Краткое содержание дисциплины	
Название разделов (тем) дисциплины	Краткое содержание разделов (тем) дисциплины:
ЧТО ЕСТЬ ФИЛОСОФИЯ	<p>Тема 1. Предмет философии, ее функции, метод и основные разделы. Что может дать человеку философия? Философия, миф и религия как типы мировоззрения. Предмет философии и ее основные функции. Основные разделы философии.</p> <p>Тема 2. Проблема генезиса философии. Миф, Логос и проблема множественности философских культур. Проблема возникновения философии. «Осевое время». Зарождение философии в Древней Индии. Упанишады, философия Вед, философия Буддизма. Зарождение философии в Древнем Китае. Конфуцианство, Даосизм, философия Книги Перемен.</p> <p>Тема 3. У истоков западноевропейской философии: Древняя Греция Основная проблематика первой философии. Софисты и переворот в философии. Открытие человека. Сократ - отец античной этики.</p>
ФИЛОСОФИЯ ОБЩЕСТВА	<p>Тема 4. Ценности в жизни человека и общества. Понятие и природа ценности. Виды ценностей. Иерархичность и системность ценностного мира. Проблема аномии. Экономические и социально-политические ценности. Специфика моральных ценностей. Философия морали: утилитарная и деонтологическая этика. Религиозные ценности в системе ценностей. Проблема переоценки ценностей.</p> <p>Тема 5. Общество и его развитие. Проблема общественного развития. Прогресс и регресс. Циклическая, линейная и спиралевидная модели истории. Историзм. "Ризомная" модель истории.</p> <p>Тема 6. От традиционного к современному (постиндустриальному) обществу. Цивилизационные концепции. Традиционная цивилизация. Индустриальная цивилизация. Постиндустриальная цивилизация.</p> <p>Тема 7. Справедливость и проблема легитимации государства. Уровни справедливости (метафизический и социальный). Принципы</p>

	распределительной справедливости. Государство: проблема легальной и легитимной власти. Различные формы легитимации государственной власти.
ФИЛОСОФСКИЕ КАРТИНЫ МИРА	Тема 8. Философские картины мира Античности и Средневековья. Понятие картины мира. Философская картина мира и метафизика. Философская картина мира античности. Философская картина мира Средневековья. Тема 9. Философские картины мира Возрождения, Нового времени и современности. Философская картина мира эпохи Возрождения. Философские картины мира Нового времени. Особенности современной картины мира.
ФИЛОСОФСКОЕ ТЕОРИЯ ПОЗНАНИЯ	Тема 10. Познание истины: источники, формы и критерии. Источники истинностного знания. Исторические формы гносеологической теории. Принцип отражения. Сознание-познание-знание. Теории истины. Критерии истины. Формы чувственного и рационального познания. Тема 11. Познание, его возможности и границы. Смена парадигм и типы научной рациональности. "Идолы познания" по Ф.Бэкону. Скептицизм и границы познания. Непознаваемость "вещи в себе" по И.Канту. Проблема интенциональности познания и феноменологическая редукция (Э.Гуссерль).
ФИЛОСОФСКОЕ УЧЕНИЕ О ЧЕЛОВЕКЕ	Тема 12. Природа человека. Природное и культурное в человеке. Земное и божественное, доброе и злое в человеке. Сознательное и бессознательное в человеке. Тема 13. Свобода как философская проблема. Детерминизм и индетерминизм в философии. Свобода и ответственность. Бегство от свободы. Тема 14. Смысл жизни как философская проблема. Смысл жизни и абсурд. Основные вектора поиска смысла жизни. Смысл жизни и метафизика любви.
БУДУЩЕЕ ФИЛОСОФИИ	Тема 15. Философия постмодернизма. Проблема подлинности: философский аспект. Эра постмодерна: сущность и основные черты. Постмодернизм в искусстве, науке и философии. Проблема подлинности и симуляции. Тема 16. Подведение итогов. Обобщающие выводы.

Разработчики:

Доцент кафедры социальной философии _____
должность, название кафедры

подпись

Ф.В.Тагиров
инициалы, фамилия

Заведующий кафедрой

социальной философии _____
название кафедры

подпись

М.Л.Ивлева
инициалы, фамилия

Subject	Philosophy
Total workload	3 credits (108 hours.)
Course Description	
The section titles	Section summaries
WHAT IS PHILOSOPHY	<p>UNIT 1. The subject of philosophy, its functions, method and main divisions. The problem of practical value of philosophy: two approaches. Philosophy as a type of worldview. Philosophy and science. Philosophy and its subject. Functions of philosophy. Divisions of philosophy.</p> <p>UNIT 2. The genesis of philosophy. How a person comes to philosophy: two approaches. “Axis time” and the genesis of philosophy. The beginning of philosophy in ancient India. The beginning of philosophy in ancient China.</p> <p>UNIT 3. The beginning of philosophy in ancient Greece (from Phales to Socrates). Main studies of the first Greek philosophy. Sophists: the problem of true knowledge. Socrates: life and teaching. Socrates’ ethical philosophy.</p>
PHILOSOPHICAL STUDY OF SOCIETY	<p>UNIT 4. Axiology: philosophical study of values. Axiology: what is value? Non-material, material and post-material values in Habermas’ philosophy. The subjective and objective elements in the process of evaluating. The system and hierarchy of values: the organizing principles. The problem of “anomia”. Morality and ethics. The purposes of morality. The four domains of ethical assessment and their evaluation terms. Utilitarian ethics: pleasure principle and teleological principle. Kantian deontological ethics: hypothetical and categorical imperatives. Religious values and the problem of reevaluation of values.</p> <p>UNIT 5. Philosophy of history. The problem of progress. Progress and regress. The criteria of social progress. Cyclic, linear and spiral models (patterns) of history. Historicism and “rhizomatic” model of history.</p> <p>UNIT 6. Theory of civilizations. The concepts of civilization. Linear civilization concept. The concept of local civilizations. Traditional (pre-industrial) civilization. Industrial civilization. Mass-culture: pros and cons. Post-industrial civilization.</p> <p>UNIT 7. Justice, legitimation and justification of a state authority. Justice: metaphysical and social levels. Theory of distributive justice: strict egalitarianism, resources-based principle, utilitarian principle, desert-based principle, libertarianism, differential principle. State authority: legality and legitimacy. Historical forms of legitimation of state authority and theory of social contract.</p>
PHILOSOPHICAL WORLDVIEW AND METAPHYSICAL THEORIES	<p>UNIT 8. Philosophical worldview of Ancient Greece and Middle Ages. Worldview and metaphysics. Philosophical Worldview of Ancient Greece: general principles. Metaphysical theories by Plato, Aristotle and Plotinus. Philosophical Worldview of Middle Ages: general principles.</p> <p>UNIT 9. Philosophical worldview of the Renaissance, Modern Time and specifics of contemporary worldview. Philosophical worldview of the Renaissance and Modern Time: general principles. Metaphysics and the foundation of contemporary science. Specific principles of contemporary worldview.</p>
PHILOSOPHICAL STUDY OF	<p>UNIT 10. Theories of truth and true cognition. Empirical, rational and super-rational cognition. Consciousness,</p>

<p>KNOWLEDGE AND COGNITION</p>	<p>knowledge and cognition. The principle of reflection. Correspondent, coherent and pragmatic theories of truth. Criteria of truth. Forms of empirical cognition: sensations, perceptions, recollections. Forms of rational cognition: concepts, judgments. Inferences: inductive, deductive and analogical.</p> <p>UNIT 11. Philosophy and the limits of cognition. Paradigms and types of scientific rationality. F.Bacon’ theory of idols. Skepticism in ancient Greece. Local, global and superglobal skepticism. Kantian theory of Knowledge. The problem of “thing in itself”. E. Husserl’s theory of phenomenological reduction.</p>
<p>PHILOSOPHYCAL ANTHROPOLOGY</p>	<p>UNIT 12. The study of human nature. Natural and cultural components of human being. Mundane and divine components of human being. The problem of good and evil in human nature and its political implementations. Conscious and unconscious components in human being.</p> <p>UNIT 13. The problem of freedom: philosophical approach. Determinism and indeterminism in philosophy. Freedom and responsibility. Escape from freedom and its main mechanisms) by Erich Fromm.</p> <p>UNIT 14. The purpose of life: philosophical approach. The problem of the meaning of life. The main vectors of the search for the purpose of life: individualism and collectivism, pragmatism and idealism, mundanism and transcendentalism.</p>
<p>FUTURE OF PHILOSOPHY</p>	<p>UNIT 15. Postmodern philosophy. The problem of authenticity. Pre-modern, modern and post-modern cultural types. Postmodernism in art, science and philosophy. Simulation and the problem of authenticity.</p> <p>UNIT 16. Course outcomes. General conclusions.</p>